
Al darrer plenari de l’any el BLOC-Compromís 
proposàrem en forma de moció la redacció d’un 
Reglament de Participació Ciutadana per a Vi-
nalesa. La moció, que podeu llegir a la nostra 
pàgina web,  pretén dues coses ben senzilles: re-
glamentar tots els mecanismes de participació 
pública dels quals gaudim, millorant-los, perfec-
cionant-los i ampliant-los per una banda, i per 
l’altra obrir el debat de la participació entre els 
partits polítics locals i encoratjar a la Regidoria 
de Participació Ciutadana a avançar en aquest 
sentit. Regidoria que és de nova creació des de 
principis d’aquesta legislatura.

MÉS PARTICIPACIÓ. PER QUÈ?

Dissabte 2 de febrer a les 19 hores al saló de plenaris.

El transport públic a Vinalesa

Què ha fet el BLOC Compromís?

Per què arriba ara l’EMT?

Alternatives metropolitanes

Amb Joan Ribó, portaveu de Compromís a l’Ajuntament de València.

La moció fou aprovada, però en el debat, un dels arguments que s’exposaren fou que “a Vinalesa no es participa”. 
Pensem que l’afirmació no és del tot certa. Amb 31 associacions locals (segons el cens de l’ajuntament), podem afir-
mar que el teixit social a Vinalesa és dens i que bona part de la ciutadania participa activa o passivament en alguna 
d’aquesta ampla varietat d’associacions. De fet existeixen mecanismes per a la participació d’aquestes associacions i 
persones que les composen. El PASIV i els diversos consells són una mostra ben palpable.

A Vinalesa s’exerceix la participació ciutadana per a redactar nous convenis amb els clubs esportius, o per a organitzar 
les celebracions col•lectives, o per a fixar polítiques socials, educatives, etc. Però quin és el problema? Per què dóna la 
sensació que no participem? Des del BLOC-Compromís pensem que és la corporació (equip de govern i l’oposició) 
els qui hem de vetllar per la cultura i educació democràtica i participativa dels nostres conciutadans. És el Reglament 
de Participació Ciutadana un instrument eficaç per a resoldre aquest assumpte? Doncs això dependrà realment del 
compromís, sinceritat i franquesa dels grups polítics. Dotar d’un marc general d’actuació de tots aquests mecanismes, 
fòrums i consells pot ser una manera de reactivar aquesta participació i des del BLOC-Compromís ens posem a dis-
posició per a treballar en aquest sentit.

El Consell del PASIV ha tardat any i mig en constituir-se, el Consell Agrari Municipal encara no ho ha fet, els nous 
convenis reguladors amb els clubs esportius s’han fet sense tindre en compte el plenari municipal, ha mancat infor-
mació respecte a les gestions amb l’EMT que han fet créixer els rumors i les falses informacions, etc. En definitiva, no 
hi ha excuses, cal millorar l’engranatge de la participació pública a Vinalesa. Totes i tots guanyem.
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EL BLOC COMPROMÍS AL DARRER PLE
MUNICIPAL

El passat dijous 27 se celebrà el ple ordinari de desembre.

Aprovades les actes dels plens anteriors i donat el compte sobre les resolucions d’alcaldia i 
l’estat d’execució del pressupost, es passà al debat de les dues mocions que presentàrem des 
del BLOC Compromís.

La primera moció sobre participació ciutadana fou aprovada per unanimitat. Entre els 
acords, s’incloïa la presentació d’un reglament de participació ciutadana, la creació d’una 
comissió – on estiguen representats els tres grups polítics –  per impulsar i desenvolupar 
l’elaboració del reglament, i la garantia que en el procés es done participació a la societat 
civil.

Des del BLOC Compromís, pensem que a banda dels consells que es venen impulsant des 
de fa temps – consell de cultura, el consell de benestar social, el PASIV, etc -, cal apostar 
per noves formes de participació. Per fer-ho possible pensem que la millor manera és crear 
un marc en forma de reglament. Un reglament que incloga entre d’altres mecanismes la 
possibilitat d’iniciativa legislativa i les consultes populars. Que servisca per definir amb 
claredat els canals de comunicació de l’Ajuntament i les vies d’accés a la informació, que 
aprofite la oportunitat que ens donen les noves tecnologies.

La segona moció d’oposició a l’esborrany de l’avantprojecte de la Llei Orgànica de Millora 
de la Qualitat Educativa (LOMQE) del ministre Wert, fou aprovada per majoria absoluta 
amb el nostre vot i els del  PSOE. El PP, per la seua banda,  s’abstingué en la votació.

Arribats al torn de precs i preguntes, preguntàrem sobre el fet que la nostra proposta de 
retransmissió dels plens encara no s’haja fet efectiva un any després de ser aprovada i sobre 
el fet que en esta legislatura encara no s’haja convocat el Consell Agrari. Pel que fa als precs, 
demanàrem l’adhesió al programa de promoció del valencià de la Diputació de València, la 
retirada dels símbols franquistes, la millora de la visibilitat i senyalització de la nova parada 
del 16 i la retirada dels enderrocs del carrer Horta d’Alfara.

Des d’ací, animem a les veïnes i veïns a retirar per iniciativa pròpia les plaques del Ministerio 
de Vivienda Franquista, i no deixar rastre d’estos símbols en els nostres carrers.

Podeu consultar les mocions i els precs i preguntes a l’apartat treball de legislatura de la 
pàgina oficial del BLOC Compromís Vinalesa.



S’APROVA EL PRESSUPOST 2012 AMB EL VOT 
DEL PSOE I L’ABSTENCIÓ DEL PP

El passat dimarts 27 de novembre se celebrà una sessió extraordinària al saló de plenaris de l’Ajuntament 
per debatre i aprovar els pressupostos municipals de 2012. El nostre regidor prengué la paraula per a 
deixar constància que quasi finalitzant l’any no era de rebut presentar uns pressupostos ja executats. 
El BLOC-Compromís de Vinalesa venim preguntant per estos pressupostos des del plenari del mes de 
març i assenyalàrem que caldria haver-los presentat temps enrere i no en el moment en què haurien de 
debatre’s els de 2013. A més, el fet que el pressupost es trobara en un estat avançat d’execució, impossi-
bilitava que la resta de grups férem aportacions. De fet, no tindria cap sentit haver-ne fet perquè no es 
podrien haver aplicat. Estes qüestions de forma, motivaren el nostre vot en contra dels pressupostos 
del 2012. Finalment el pressupost fou aprovat amb el vot favorable del PSOE i la sorprenent abstenció 
del PP. 

L’alcalde justificà el retràs adduint al Pla d’Ajust que vingué imposat el març de 2012 pel govern central. 
Huit mesos: de març a novembre. Es comprometé a reduir aquest termini per tal d’aprovar el pressupost 
de 2013. Durant els primers mesos de l’any en el qual acabem d’entrar veuran la llum els pressupostos 
municipals de l’any en curs, segons les previsions del govern municipal del PSOE.

El segon punt de l’ordre del dia, tractava la supressió de paga extra de nadal de les treballadores i els 
treballadors de l’Ajuntament de Vinalesa. Des del BLOC-Compromís, votàrem en contra d’esta decla-
ració per considerar-la una imposició del govern central i per ser injusta. El PSOE i el PP, en canvi, 
votaren a favor.

En primer lloc, cal aclarir que l’Ajuntament no té la capacitat d’oposar-se a esta mesura, precisament 
perquè ve imposada per decret. El sentit del nostre vot cal entendre’l per tant, com un símbol més de 
protesta contra unes polítiques que són injustes. La supressió de la paga de desembre, no resoldrà cap 
problema, sinó que fins i tot pot agreujar la situació de moltes famílies i de molts comerços, reduint 
com fa el poder adquisitiu de les treballadores i els treballadors públics.

El passat mes de desembre traslladàrem al 
diputat de Compromís, Emili Altur, dues rei-
vindicacions referents a la mobilitat en el nos-
tre poble. Per una banda, la finalització de la 
circumval•lació per el polígon, i per una altra, 
el carril bici que connecte Vinalesa amb Alfa-
ra i Meliana. Cal tindre en compte que les dos 
actuacions necessiten l’actuació de la Diputació 
per anar avant.

853.118,73€ és el deute que té la Generalitat 
amb el nostre poble. L’impagament d’estos 
diners, limita l’autonomia local per fer noves 
inversions. L’efecte més greu d’este impaga-
ment fou l’aprovació del Pla d’Ajust (InfoBloc 
de maig) i l’adhesió al pla de pagament a pro-
veïdors, pel qual l’Ajuntament ha demanat un 
crèdit de mes d’1 milió d’euros.  

LES REIVINDICACIONS DE
MOBILITAT A LA DIPUTACIÓ

EL DEUTE DE LA
GENERALITAT AMB

VINALESA 



LA PROGRESSIVITAT
COM A SOLUCIÓ

El ple extraoridinari convocat amb urgència el passat 6 de novembre, acordà per 
unanimitat rebaixar el gravamen que aplica l’Ajuntament en l’impost de l’IBI. La 
proposta de reduir, d’un 0,65 a un 0,63, el gravamen va comptar amb el suport dels 
tres grups municipals, i entrarà en vigor este any.

El BLOC Compromís votàrem a favor, donada la situació que patixen algunes famí-
lies del poble, tot i això, deixàrem constar dues qüestions que consideràvem impor-
tants a l’hora de plantejar una modificació d’estes característiques. La primera, fou 
una crítica a l’equip de govern, per no haver presentat un informe econòmic, que 
estiguera a l’abast dels grups municipals, que indicara com afectava esta mesura a 
la recaptació de l’Ajuntament, sent com és la principal font d’ingressos i sent també 
un dels pilars del Pla d’Ajust. Eixa informació haguera servit per entendre i  també 
per explicar els motius pels quals el gravamen es reduïx en eixe percentatge i no en 
qualsevol altre. 

Per una altra banda, explicàrem l’aposta del BLOC Compromís per la progressivi-
tat dels impostos. És injust que les persones amb menys recursos hagen de fer més 
sacrificis. Encara que l’ordenança de l’IBI no permet aplicar la progressivitat, hi ha 
alternatives, i així ho férem saber al ple. D’esta manera, avançàrem que en el debat 
dels pressupostos del 2013 proposarem que s’estudie la possibilitat de crear trams de 
subvencions, que inicialment arriben a les persones amb menys recursos. 

+ COMPROMÍS

Durant el mes de febrer es constituiran als pobles i ciutats les assemblees de Compromís. 
D’esta manera, es pretén traslladar als pobles la manera cooperativa de treballar que ja es 
ve desenvolupant a les  Corts Valencianes, a les diputacions i al Congrés dels Diputats. Junt 
als militants dels tres partits que formen la coalició – BLOC, Iniciativa i Verds- , les perso-
nes adherides constituiran les assemblees locals. Esta unió pretén ampliar la base social de 
Compromís i consolidar el projecte, fixant-se l’objectiu d’esdevindre el motor de canvi en 
les eleccions de 2015. 

A més de la constitució de les assemblees locals, es durà a terme una unificació de la imatge. 
En este sentit, a partir d’ara podreu consultar totes les notícies relacionades amb la nostra 
acció política a la pàgina oficial de Compromís per Vinalesa. Més avant, unificarem amb 
la resta de pobles de la comarca el format de l’infobloc. 
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El passat 10 de desembre retornava l’EMT a Vinalesa, després que l’Ajuntament de Vinalesa acceptara per una-
nimitat la signatura del nou conveni que suposa un cost de 65.500€. Diners que ixen de les butxaques de tots i 
cadascun de les veïnes i veïns de Vinalesa (com l’euro per recepta o la taxa del fem TAMER) i que a més assumim 
sense que siga una competència nostra, sinó de la Generalitat Valenciana.
És doncs un motiu d’alegria? Per una banda sí: hem recuperat el nostre servei públic de transport. Però per l’altra 
no: a quin preu? Què paga Meliana per el Metro? I què paga Tavernes Blanques per el mateix bus 16? La resposta 
és 0 €.
Des del BLOC – Compromís de Vinalesa ho hem comprés: els serveis públics i més concretament el transport 
públic no entra dins de la tradicional disputa electoralista entre partits que l’únic que evidencia és la visió a curt 
termini i perjudicial per a l’ interès general. 
Nosaltres volem bus directe amb València, però que ho assumisca qui té la competència (malauradament l’Agència 

L’EMT TORNA A VINALESA.

A QUIN PREU?

Valenciana de Mobilitat ha estat ja ende-
rrocada per este Govern valencià).  Esta 
manca de planificació i d’una autoritat su-
perior que regle el transport a la comarca 
ha provocat que Vinalesa estiga des del 
mes d’octubre donant bandades d’un cos-
tat a un altre sense saber quin futur ens es-
perava. La capacitat de negociació en estos 
assumptes és mínima i així ho demostra 
el fet que en qüestió de mesos, hem pas-
sat d’assumir un conveni de mínims com 
a conseqüència de l’eliminació del 36, a ac-
ceptar una proposta sense la possibilitat de 
plantejar modificacions.
Per la nostra banda, Ferran Pardo com 
a regidor del BLOC – Compromís a 
l’Ajuntament de Vinalesa s’ha posat a dis-
posició de l’equip de govern socialista per 
tal de treballar en esta línia. Així s’ha par-
ticipat a reunions amb diversos responsa-
bles tal i com s’ha informat puntualment. 
Així i tot, seguirem reclamant que la Ge-
neralitat assumisca les seues competències 
i aposte per la planificació metropolitana, 
creant una sola autoritat perquè gestione 
i garantisca un servei de transport públic, 
integrat i de qualitat.
No volem que una vegada ja hem recupe-
rat la línia 16 es deixe caure el problema 
en l’oblit i per això el proper dissabte 2 de 

febrer hem organitzat una xerrada amb Joan Ribó (regidor de València i representant de Compromís a l’EMT) 
per tal de parlar de tota la polèmica viscuda al voltant del tancament de línies de l’EMT i la visió metropolitana 
que des de Compromís defenem. No cal dir que tot el poble està convidat a l’acte que serà a les 19,00h al saló de 
plenaris de l’Ajuntament.



L’AUSTERITAT COM EXCUSA 
RECENTRALITZADORA

La modificació de la llei de bases de règim local que vol impulsar el PP recolzant-se en el 
PSOE, aplana el camí a la recentralització de l’Estat, buidant de contingut els ajuntaments, 
obviant les comunitats autònomes i donant impuls a les diputacions. 

Entre les propostes del PP trobem el traspàs de competències dels ajuntaments a les dipu-
tacions, l’eliminació de les mancomunitats i la reducció del nombre de regidors i regido-
res. Estes propostes proclamades en nom de l’austeritat, responen exclusivament a motius 
ideològics. Expliquem per què.

La reducció de regidores i regidors, és un exemple clar, reduint els representants polí-
tics retallen la pluralitat als ajuntaments. Augmenta el percentatge perquè els partits més 
menuts obtinguen representació. L’estalvi no és tal quan la majoria cobren una quantitat 
simbòlica. Queda clar a qui interessa això de “tots els polítics són iguals”. Tots iguals perquè 
res canvie.

Traspassen competències dels municipis a les diputacions i acaben amb les mancomu-
nitats. L’estat regularà la concreció de les competències  municipals, els límits de creació 
de serveis, i l’obligació de les diputacions de gestionar serveis socials municipals. L’Estat 
mitjançant un decret fixarà els estàndards de qualitat dels serveis municipals, que en cas 
de no acomplir-se hauran de deixar-se en mans de les diputacions o altres institucions. 
L’establiment de serveis als municipis també anirà lligat al principi d’estabilitat pressupos-
tària. D’esta manera, es fa efectiva la mercantilització dels serveis. Si no són rentables no 
es podran prestar, venen a dir. 

Davant d’este atemptat a l’autonomia municipal i l’autogovern,  des de Compromís pro-
posem eliminar les diputacions, apostant per la comarcalització – o l’agrupació de co-
marques –. Esta  proposta de ben segur estalviaria molts més recursos que la reducció de 
regidores i regidors i el trasllat de competències des dels ajuntaments.  Eixes competències 
i recursos s’haurien de traspassar a les mancomunitats per desenvolupar una política que 
vertaderament vertebrara el territori, racionalitzant la implantació de serveis i infraes-
tructures. 

A més a més, caldria avançar cap a un nou sistema de finançament local, que assegurara 
als ajuntaments els recursos suficients per prestar els serveis necessaris - no sols els que són 
rentables -. D’esta manera, es conservaria la prestació de serveis de proximitat amb els efec-
tes positius que comporta sobre el benestar de les ciutadanes i ciutadans. L’horitzó mínim 
hauria de ser el 25% en la participació dels tributs de l’Estat. 

Per fer-ho possible cal avançar en l’autogovern i en la descentralització de decisions i eixe 
és el projecte de Compromís. Pensar i organitzar el territori, per guanyar benestar.
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JOAN BALDOVÍ, DIPUTAT DE COMPROMÍS AL CONGRÉS

- PP i PSOE voten de la mà el tractat d’estabilitat de la Unió Europea que prioritza per damunt de tot el pagament 
del deute. També voten junts el decret d’ajudes als bancs. Compromís s’oposa.

- El PP vota en contra del corredor mediterrani que enllaçaria l’economia valenciana amb Europa. Compromís 
vota a favor.

- El PP aprova el pressupost general de l’Estat, que a més de prioritzar el pagament del deute sobre les persones, 
reduïx la inversió de l’Estat i manté l’infra finançament valencià. 

- Compromís vota a favor de la dació en pagament per evitar el drama dels desnonaments. El PP vota en contra i 
el PSOE s’absté.

Estos exemples demostren la necessitat de tindre forces polítiques pròpies i properes que defensen els drets i el 
benestar de les persones que els han votat, en este cas, les valencianes i els valencians. Com diu Joan Baldoví, “els 
diputats i diputades valencianes en arribar a Madrid es tornen sords i muts”. Precisament això és que està canviant 
Compromís amb un sol diputat.

L’activitat que ha desenvolupat durant el poc més d’un any que porta Joan Baldoví, al Congrés dels Diputats, és la 
següent: 

Peticions de documentació (15), Esmenes als Pressupostos Generals de l’Estat 2012 (80), Esmenes als Pressupos-
tos Generals de l’Estat 2013 (132), Proposicions no de Llei (30), Preguntes escrites al govern (208), Preguntes orals 
(5).

A la pàgina web joanbaldovi.com podeu trobar més informació i seguir tota l’activitat parlamentària – iniciatives, 
votacions i intervencions –.

QUÈ VOTEN ELS DIPUTATS I LES DIPUTADES 
VALENCIANES? ALGUNS EXEMPLES:

abril 12, 2012

La reforma laboral no busca crear 
ocupació, sino acontentar els 
poderosos.

setembre 26, 2012

El bilingüisme obri les portes a 
l’aprenentatge de terceres i 
quartes llengües.

juny 28, 2012

No podem votar estos pressupostos 
ni com a ciutadans ni com a 
valencians.

setembre 20, 2012

No hi ha diners per a les persones, 
però sí que hi ha diners per a les 
armes.

setembre 15, 2012

La Sanitat i l’Educació estan per 
davant dels bancs.

novembre 13, 2012

Baldoví a diputats PPCV: “Tin-
guen dignitat i voten les nostres 
esmenes en favor dels valencians”.
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Edita
Col·lectiu BLOC- Compromís
C/Major, 4
46114 Vinalesa
blocvinalesa@gmail.com

Blogs
http://vinalesa.compromis.ws/
rebostcultural.blogspot.com

Els diferents governs han premiat als bancs amb ajudes públiques i impunitat als seus gestors.
Compromís proposa: 

Un impost als bancs a nivell estatal que podria recaptar 3.300 milions d’euros. Amb estos di-
ners es podria crear un Fons d’Emergència social per ajudar a les víctimes de la crisi.

El PP ha bloquejat la creació d’impostos a la banca en les Comunitats Autònomes establint un 
impost del o% en tot l’Estat.

Enlloc de prioritzar el pagament del deute per damunt de les persones, Compromís proposa:

Fer una auditoria pública del deute. Conèixer la veritat d’on ve el deute i quins són els respon-
sables, qui el va contraure i en quines condicions, saber la veritat de les ajudes als bancs i de les 
operacions fraudulentes i qui se’n beneficia.

Suspendre el pagament del deute públic fins que l’auditoria estiga completa i es destrie quin 
deute és legítim i quin no ho és.

Jutjar els culpables, i exigir-los responsabilitats i que paguen pel que han fet. És immoral, per 
exemple, que els consellers nomenats a dit pels partits per als consells d’administració de les 
caixes se’n vagen en indemnitzacions milionàries després d’enfonsar les institucions que havien 
de defensar.

Podeu trobar més informació a rescatempersones.com.

RESCATEM PERSONES, QUE PAGUE LA BANCA!

ACOSTEM LA CULTURA VALENCIANA AL POBLE

Enguany el col•lectiu del BLOC Compromís hem organitzat la segona edició de la Tardor Cultu-
ral. El 27 d’octubre presentàrem el documental “Una llengua que camina”. A l’acte comptàrem 
amb la presència de l’ex-president d’Escola Valenciana i mestre, Diego Gómez, amb qui tingué-
rem la possibilitat de parlar sobre la situació del valencià en l’ensenyament. 

El 10 de novembre, a l’Espai Jove, homenatjàrem al poeta de Burjassot, Vicent Andrés Estellés. 
Després d’una lectura popular, el cantautor de Puçol, Rubèn Durà, acompanyat pel vinalesí, 
Manu Pardo, interpretà alguns dels poemes d’Estellés. 

Amb la Tardor Cultural, una vegada més, acostem la cultura valenciana al poble, aprofitant els 
espais que ens oferix l’Ajuntament. 

Podeu vore fragments del dos actes al nostre canal de Youtube.


